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Udvalget for Forskning, Innovation og Videregående Uddannelser
Folketinget
Christiansborg
1240 København K

Svar på alm. del – spørgsmål 72: 

I brev af 13. marts 2012 har udvalget stillet mig følgende spørgsmål: 

Alm. del – spørgsmål 72:
”Ministeren bedes kommentere henvendelse af 8. marts 2012 fra Danske Stude-
rendes Fællesråd (DSF) vedr. kvote 2-optag jf. FIV alm. del – bilag 146.”

Svar: 
Da Ministeriet for Forskning, Innovation og Videregående Uddannelser ved brev 
af 1. marts 2012 anmodede om universiteternes indstillinger om årets kvoteforde-
ling, blev det tilkendegivet, at det for kvotefastsættelsen 2012 ikke var en mål-
sætning, at fordelingen mellem kvote 1 og 2 blev fastsat i forholdet 90:10. Et 
universitets ønske om en anden fordeling på bacheloruddannelser kunne derfor 
imødekommes, hvis universitetet havde en konkret faglig begrundelse for æn-
dringen. Kvotefordelingen fastsættes som hidtil af Styrelsen for Universiteter og 
Internationalisering.

Dette skal blandt andet medvirke til at sikre universiteterne bedre værktøjer til at 
nå målene i udviklingskontrakterne om, at de studerende skal hurtigere igennem 
uddannelsessystemet. Et emne, der står højt på regeringens dagsorden. 

Det er væsentligt at pointere, at der ikke er tale om en genindførelse af det gamle 
kvotesystem, hvor ansøgerne skulle samle point. Hensigten er derimod at få et 
bedre match mellem evner, motivation og studievalg.

Frafald og studieskift forsinker de studerendes vej gennem uddannelsessystemet. 
Derfor vil regeringen undersøge mulighederne for, om man kan ændre optagel-
sessystemet, så studieskift og frafald mindskes. Første skridt er at være mere 
imødekommende overfor ønsker om en anden kvotefordeling, hvor der er konkre-
te faglige grunde hertil. Det er en øget frihed, som skal ses i lyset af, at jeg har 
forpligtet universiteterne til at bidrage til regeringens målsætning om, at flere får 
en uddannelse hurtigere.

I år har fem ud af de otte danske universiteter indstillet og fået godkendt en æn-
dret kvotefordeling for mellem 1 og 16 bacheloruddannelser. I alle tilfælde drejer 
det sig om en forhøjelse af kvote 2. I nedenstående tabel er der indsat eksempler 
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på bacheloruddannelser, hvor kvotefordelingen for optaget 2012 er ændret i for-
hold til den tidligere 90:10-kvotefordeling:

Universitet Uddannelse Kvote 1 (%) Kvote 2 (%)
Handelshøjskolen i 
København

Alle dansksprogede 
bacheloruddannelser

80 20

Roskilde Universi-
tet

Bacheloruddannelser 
med tilsagn om Jour-
nalistik

75 25

Ingen universiteter har indstillet en mindre kvote 2 end sidste år på en eller flere 
bacheloruddannelser. Ministeriet har derfor ikke haft lejlighed til at tage stilling 
til en sådan indstilling. Samtidig har alle indstillinger om en ændret kvoteforde-
ling været af begrænset omfang. 

Endvidere har det netop for årets kvotefordeling været formålet, at vi går væk fra 
tidligere tiders målsætning om en bestemt fordelingsmodel. Jeg ser derfor ingen 
grund til at fastlægge grænseværdier for kvoternes størrelser, sådan som Danske 
Studerendes Fællesråd har foreslået.

Med udmeldingen gives universiteterne friere, flere og bedre muligheder for til-
rettelæggelsen af optaget til deres uddannelser. Ministeriet vil fortsat have fokus 
på universiteternes indstillinger, herunder deres begrundelser samt ændrede kvo-
tefordelinger, som fortsat vil forudsætte en konkret faglig begrundelse. 

Med venlig hilsen

Morten Østergaard


